
                                                                                                                      
 

 
 

„Borohrádecká pošta v novém“ 
 

Po mnoha letech se dočkala své rekonstrukce budova, kde sídlí pobočka České pošty s.p. Její historický ráz 

postupně nahlodával zub času, až  v posledních letech působila omšelým dojmem. V řadě obnovených fasád 

sousedních domů nebyla při vjezdu do náměstí žádnou ozdobou. Letošní rozsáhlá oprava této budovy obnášela 

odstranění části starých omítek, opravu fasádních prvků, stříkání jádrové omítky a fasády, natažení soklu 

marmolitem, snesení poškozených částí střešního pláště, výměnu střešní krytiny, výměnu svodů, oplechování 

apod. Posuďte sami, zda se oprava, při snaze o zachování dobové podoby, budovy podařila.  
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   Z jednání Rady a Zastupitelstva města Borohrádek 
 

Výtah z usnesení rady ze dne 24. 6. 2020 
Rada města Borohrádek    
 

Schvaluje 
*Smlouvu o dílo mezi AHAS, s.r.o., Skuhrov nad Bělou 85, 

IČ: 27470784 a městem Borohrádek na zajištění 
kontroly hasicích přístrojů a požárních hydrantů 
v objektech města. 

 

*Smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti IE-12-
2006429/VB/4, Borohrádek – Holice, propoj VN3970 a 
3846 mezi ČEZ Distribuce zastoupená zmocněncem 
Karlem Jelenem – vedoucím oddělení Výstavba VVN, 
region Východ a městem Borohrádek. 

 

*Záměr pronajmout pozemky: p.č. 948/35 - ostatní 
plocha o výměře 179 m², p.č. 453/12 - zahrada o 
výměře 29 m² a p.č. 453/13 - zahrada o výměře 8 m², 
vše v k.ú. Borohrádek. 

 

*Dohodu o provedení záchranného archeologického 
průzkumu ulice Partyzána Petra mezi Muzeem a galerií 
Orlických hor, Jiráskova 2, 516 01 Rychnov nad Kněžnou 
a městem Borohrádek. Předpokládané náklady jsou 
17 932 Kč bez DPH. 

 

*Změnu trasy a podmínky zásahu do pozemků města pro: 
WTTx0_NT_E2_H_RKYBO_OK - připojení základnové 
stanice optickým kabelem vedeným Nádražní ulicí do 
bývalých dřevařských závodů. 

 

*Záměr pronájmu části fasády o výměře 2 m² budovy čp. 
40, která je součástí pozemku p.č. st. 146/3 v k.ú. 
Borohrádek, za účelem umístění telekomunikačního 
zařízení. 

 

*Žádost na uspořádání kvalifikačního sportovního turnaje 
IndiGO FIFA20 Cup dne 08.08.2020 společností 
D2Media, s.r.o., IČ: 27528693, za spoluúčasti města 
Borohrádek. 

 

*Záměr pronájmu nebytového prostoru o výměře 69 m2 
v budově na pozemku p.č.st. 570 v k.ú. Borohrádek. 

 

*Uzavření nové nájemní smlouvy na pronájem bytu v čp. 
562, ulice Kout, Borohrádek. Nájemní smlouva bude 
uzavřena na dobu určitou od 01.08.2020 do 31.12.2020 
za nájemné ve výši 6.084 Kč/měsíc.  

 

* Znovuotevření klubu důchodců a městského kina k datu 
od 01.07.2020. 

 

* Dodatek č. 2 ke Smlouvě o zajištění a poskytování 
pečovatelské služby pro občany města Borohrádek. 

 

*Smlouvu o dílo č. 06/2020 se společností Hynek Václav, 
Ing., stavební a obchodní firma, IČ: 13220675 na akci: 
„Obnova ohradní zdi areálu kostela Nejsvětější trojice 
v Šachově“ a pověřuje starostu podpisem. 

 
 

Výtah z usnesení rady ze dne 10. 7. 2020 
Rada města Borohrádek   
 

Schvaluje 
*Výjimku z počtu žáků ve školní družině Základní školy 

T.G. Masaryka Borohrádek stanovené prováděcím 
právním předpisem, a to o 4 žáky v každém oddělení. 

 

* Cenovou nabídku ve výši 40.000,-Kč bez DPH na 
zajištění výběrového řízení, doložení podkladů pro 
vydání RoPD a na investičně – inženýrskou činnost 
předloženou firmou DABONA, s.r.o., Rychnov nad 
Kněžnou, na projekt: Workoutové hřiště v areálu 
sokolovny Borohrádek. 

 

* Cenovou nabídku ve výši 55.000,- Kč bez DPH na 
zajištění výběrového řízení, doložení podkladů pro 
vydání RoPD a na investičně – inženýrskou činnost 
předloženou firmou DABONA, s.r.o., Rychnov nad 
Kněžnou, na projekt: Rekonstrukce sportoviště 
s běžeckým oválem a multifunkčním hřištěm při ZŠ T. G. 
Masaryka Borohrádek. 

 

* Dodatek č. 25 Smlouvy č. 2/2004 ve znění Dodatku č. 17 
na zajišťování služeb v oblasti nakládání s odpady mezi 
ODEKO, s.r.o., Smetanova 395, 517 21 Týniště nad Orlicí 
a městem Borohrádek. 

 

Výtah z usnesení rady ze dne 28. 7. 2020 
Rada města Borohrádek   
 

Schvaluje 
*Rada města přijímá schválenou výši dotace a všechny 

podmínky stanovené EŘV. Tento projekt „Senioři bez 
hranic“ CZ.11.4.120/0.0/0.0/16_008/002240 bude 
město realizovat v plném rozsahu dle podané žádosti. 
Celkové výdaje projektu činí 17578,65 EUR, z toho 
dotace činí 14941,85 EUR. Tyto výdaje a příjmy budou 
zapracovány do rozpočtu 2021. 

 

*Nájemní smlouvu mezi CETIN a.s., se sídlem: 
Českomoravská 2510/19, Libeň, 190 00 Praha 9, IČO: 
04084063 a městem Borohrádek na pronájem části 
budovy (2m²) čp. 40, která je součástí pozemku p.č. st. 
146/3 v k.ú. Borohrádek, za účelem umístění 
telekomunikačního vedení. 

 

*Výzvu pro výběrové řízení: „Workoutové hřiště v areálu 
sokolovny Borohrádek“.  

 

* Smlouvu o zřízení věcného břemene – služebnosti IV-
12-2018685/VB/1, Borohrádek, Šachov, č. parc. 178/15-
knn mezi ČEZ Distribuce, a.s., zastoupená společností 
Energomontáže Votroubek s.r.o., Strojnická 1646, 516 
01 Rychnov nad Kněžnou a městem Borohrádek 
k pozemkům p.č. 173/1 a 270/2 v k.ú. Šachov u 
Borohrádku. 

 

*Cenovou nabídku ve výši 482.722,00 Kč s DPH firmy 
  AVEPO, s.r.o., Borohrádek na zhotovení TZB pro 

rekonstruované sociální zařízení v sokolovně a zároveň 
schvaluje Smlouvu o dílo.  
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* Cenovou nabídku firmy QUATRO IZOL, s.r.o. ve výši 
491 365 Kč na stavební práce spojené s opravou šaten, 
sprch, WC, stropů a chodby v budově sokolovny a 
zároveň schvaluje Smlouvu o dílo. 

 

*Návrh smlouvy na pronájem nebytových prostor mezi 
městem Borohrádek a panem Ivo Nedvídkem, 
Smetanova čp. 425, Borohrádek, IČO: 04698223. 
Smlouva se uzavírá na dobu neurčitou od 1.8.2020 za 
nájemné ve výši 1.518 Kč/měsíc + DPH. 

 

* Nájemní smlouvu na pronájem pozemku p.č. 585/6 
ostatní plocha, neplodná půda o výměře 25 m2, na dobu 
určitou od 1.8.2020 do 31.7.2022 s tříměsíční výpovědní 
lhůtou za nájemné ve výši 15 Kč/m2/rok.  

 

* Návrh smlouvy o vedení exekucí mezi městem 
Borohrádek a Exekutorským úřadem Rychnov nad 
Kněžnou, Mgr. Bohumil Brychta, soudní exekutor, 
Nádražní 486, Týniště nad Orlicí, IČ: 61187836.  

 

Výtah z usnesení rady ze dne 11. 8. 2020 
Rada města Borohrádek  
 

Schvaluje 
*Cenovou nabídku ve výši 26.772,89 Kč bez DPH firmy 

AVEPO, s.r.o., Borohrádek, na havarijní opravu 
kanalizační přípojky v sokolovně.  

 

*Cenovou nabídku ve výši 45.871,89 Kč bez DPH firmy 
AVEPO, s.r.o. Borohrádek, na havarijní opravu 
vodovodní přípojky v sokolovně. 

 

*Doplnění stanovených oddávajících dnů a hodin na 
rozšíření o pátek a určení obřadní doby na pátek 09:00 
– 13:00 hodin a sobotu 09:00 – 13:00 hodin, pokud na 
takový den nepřipadá státní nebo ostatní svátek. 

 

Zastupitelstvo města Borohrádek 
dne 22. 6. 2020   
 

Schvaluje: 
*Program jednání v předloženém znění. 
 

*Návrhovou komisi pro přípravu návrhu usnesení ve 
složení:  
Hana Adamcová, Mgr. Iva Přibylová, Tomáš Sazima. 

 

 *Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene 
a dohodu o umístění stavby č. IZ-122001456/VB/01, 
název stavby: Borohrádek, p.č. 471/1, Město, přeložka 
vvVn mezi ČEZ Distribuce, zastoupené firmou PEN – 
projekty energetiky, s.r.o., Pardubice a městem 
Borohrádek. 

 

*Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene 
a dohodu o umístění stavby č. IV-12-2019947/SOBS 
VB/1 mezi ČEZ Distribuce, zastoupené firmou ELEKTRO 
SCHEJBAL, s.r.o., Kocbeře 90, 544 64 Kocbeře a městem 
Borohrádek.  

 

*Zařazení území města Borohrádek do územní 
působnosti MAS NAD ORLICÍ, o.p.s., na programové 
období 2021 – 2027. 

 

*Darovací smlouvu mezi Královéhradeckým krajem, 
Pivovarské náměstí 1245, 500 03 Hradec Králové jako 
dárcem a městem Borohrádek jako obdarovaným ve 
věci pozemku p.č. 902/28 ostatní plocha – jiná plocha o 
výměře 118 m² v k.ú. Borohrádek. 

 

*Kupní smlouvu mezi J. L., 517 24 Borohrádek jako 
prodávajícím a městem Borohrádek jako kupujícím ve 
věci nově odděleného pozemku p.č. 578/8 ostatní 
plocha, ostatní komunikace o výměře 105 m² v k.ú. 
Borohrádek, na základě geometrického plánu č. 900-
127/2019. Kupní cena pozemku je 9 500,- Kč. 

 

*Kupní smlouvu mezi S. M. 512 03 Libštát jako 
prodávajícím a městem Borohrádek jako kupujícím ve 
věci pozemků p.č. 494 ostatní plocha o výměře 106 m², 
480/2 lesní pozemek o výměře 418 m² a 480/16 lesní 
pozemek o výměře 171 m² v k.ú. Borohrádek. Kupní 
cena pozemků je 69.500,- Kč. 

 

* Revokuje usnesení čj. 451/2019/MUBK, bod 24 ze dne 
24. dubna 2019. 

 

* Záměr prodeje pozemku p.č. 948/34 – ostatní plocha, 
neplodná půda, o výměře 73 m² a p.č. 948/33 – ostatní 
plocha, jiná plocha o výměře 45 m² v k.ú. Borohrádek, 
lokalita Bělidlo.  
Kupní cena bude stanovena na základě znaleckého 
posudku jako cena v čase a místě obvyklá, k níž budou 
připočítány náklady spojené s převodem. Kupní cenu lze 
uhradit prostřednictvím pravidelných měsíčních splátek 
do tří let. 

 

* Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene 
a dohodu o umístění stavby č. IV-12-2020122/VB/1A, 
Borohrádek, T.G. Masaryka, p.č. 983 - knn mezi ČEZ 
Distribuce, zastoupené firmou K energo, s.r.o., Nádražní 
346, Lanškroun a městem Borohrádek. 

 

* Žádost a záměr na převedení práv a povinností 
plynoucích ze „Smlouvy o uzavření budoucí kupní 
smlouvy“ dle článku IV. výše uvedené smlouvy na 
bytovou jednotku č. 573/10 o velikosti 2+1 
s příslušenstvím o výměře 67,76 m² ve IV. NP domu č. p. 
573 v ulici Jiráskova, Borohrádek na stavební parcele č. 
p. 1020 – zastavěná plocha a nádvoří, č. parc. 646/42 – 
zastavěná plocha a nádvoří a k ní náležících ideálních 
8663/96192 na společných částech domu na pozemcích 
na adrese vedenou pro k. ú. Borohrádek. 

 

* Zrušení zákazu pořádání kulturních a společenských akcí 
k datu 30.09.2020, který byl přijat na 10. jednání ZM 
dne 20.04.2020 usnesením číslo 263/2020/MUBK. 

 

* Roční účetní závěrku města Borohrádek sestavenou 
k 31.12.2019. 

 

*Projednalo závěrečný účet obce k 31.12.2019 a 
vyjadřuje souhlas s celoročním hospodařením, a to bez 
výhrad. 

 

*Z důvodů probíhající pandemie COVID 19 a nařízeným 
vládním restrikcím zrušení povinnosti žadatelů o dotace 
z rozpočtu města Borohrádek pro rok 2020 předložit 
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v rámci vyúčtování Přílohu č. 2 „Zpráva o konaných 
akcích a seznam uveřejněných článků ve Zpravodaji 
města Borohrádek“ Smlouvy o poskytnutí dotace 
z rozpočtu města na celoroční činnost.  

 

* Návrh geometrického plánu č. 143-69/2020 na 
rozdělení pozemků soukromých: p.č. 50 – trvalý travní 
porost, 56 – zahrada, 53/2 - zahrada a pozemku ve 
vlastnictví města: p.č. 57/2 – orná půda, vše v k.ú. 
Šachov u Borohrádku. 

 

*Návrh finančního výboru na zastavení investičních a 
neinvestičních výdajů z rozpočtu 2020, které nejsou 
nasmlouvané, popř. objednané. 

 

Neschválilo:       
* Protinávrh Ing. Pahouna na záměr prodeje pozemku 

p.č. 948/34 – ostatní plocha, neplodná půda o výměře 
73 m² a p.č. 948/33 – ostatní plocha, jiná plocha o 
výměře 45 m² v k.ú. Borohrádek, lokalita Bělidlo za 
kupní cenu ve výši 400,- Kč/m2. 

 

Zastupitelstvo města Borohrádek 
dne 12. 8. 2020    
 

Schvaluje: 
*Program jednání v předloženém znění. 
 

*Návrhovou komisi pro přípravu návrhu usnesení ve 
složení: Mgr. Jindřich Vašíček, Jaroslav Šturm, Pavel 
Zaujec. 

 

*Dohodu o převodu práv a povinností (závazků) - bytová 
jednotka označena číslem 573/10 s přísl.  o velikosti 1 
+2 umístěna ve IV. nadzemním podlaží domu čp. 573 
stojící na pozemku parc. č.  st. 1020  spolu s příslušným 
spoluvlastnickým podílem o velikosti 6776/96192 na 
společných částech domu čp. 573, pozemku parc. č. st. 
1020 a pozemku parc č. 646/42, vše v k. ú. Borohrádek 
ze smlouvy o uzavření budoucí kupní smlouvy ze dne 
28.08.2006 mezi smluvními stranami.  

  

*Registraci akce ID 117D8210B5605: Rekonstrukce 
sportoviště s běžeckým oválem a multifunkčním 
hřištěm při ZŠ T. G. Masaryka Borohrádek., program 
11782 – Podpora rozvoje regionů 2019+, a podmínky 
účasti státního rozpočtu. 

 

*Registraci akce ID 117D8210H5214: Workoutové hřiště 
v areálu sokolovny Borohrádek (program 11782 – 
Podpora rozvoje regionů 2019+) a podmínky účasti 
státního rozpočtu. 

 

*Zadávací dokumentaci (výzvu, vč. příloh) k výběrovému 
řízení: „Rekonstrukce sportoviště s běžeckým oválem a 
multifunkčním hřištěm při ZŠ T. G. Masaryka 
Borohrádek“ a pověřuje radu města zajištěním 
výběrového řízení včetně schválení smlouvy o dílo. 

 

*Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení služebnosti mezi 
CETIN, a.s., Českomoravská 2510/19, 190 00 Praha 9, 
zastoupený společností ZLINPROJEKT, a.s., Pod 
Šternberkem 306, 763 02 Zlín, a městem Borohrádek za 
účelem umístění a provozování komunikačního vedení a 

zařízení v pozemcích  p.č. 913/6, 913/10 a 975/4 v k.ú. 
Borohrádek. 

 

*Realizaci projektu s názvem „Zlepšování vzdělávání na 
ZŠ Borohrádek III“ Výzva č. 02_20_080 pro Šablony III - 
MRR v prioritní ose 3 pro Základní školu T.G. Masaryka 
Borohrádek. 

 

*Smlouvu návratné finanční výpomoci č.1/2020 ve výši 
85 000 Kč pro Základní školu T.G. Masaryka Borohrádek, 
příspěvková organizace, IČ:70888353. 

 

Neschvaluje: 
*Záměr prodeje pozemku p.č. 666/23 – ostatní plocha, 

jiná plocha o výměře 345 m²  v k.ú. Borohrádek. 
 

 
  INFORMACE STAROSTY MĚSTA  
  

Vážení spoluobčané, milí čtenáři 
borohrádeckého Zpravodaje, 
 

srdečně Vás zdravím na sklonku letních 
prázdnin se svým příspěvkem. Ten 
dnešní bude o trochu delší a bude 
věnován především odpadům. 
Omlouvám se předem za jeho 
obsáhlost, ale měl jsem potřebu a 

snahu popsat vše z této oblasti co nejsrozumitelněji a 
podrobně. 
 

Pohled starosty na změny v odpadovém hospodářství 
Dovolte mi tedy, abych se pokusil na tomto místě popsat 
aktuální stav a očekávaný vývoj odpadového 
hospodářství v našem městě.  
Téma odpadů a jejich likvidace, separace je skloňováno a 
rezonuje v médích dlouhodobě a téměř každodenně. 
Může za to především vládou, v prosinci minulého roku, 
schválený soubor nové odpadové legislativy čítající nový 
zákon o odpadech, o vybraných výrobcích s ukončenou 
životností, novela zákona o obalech a tzv. změnový 
zákon. Nová legislativa přinese do Česka celoevropský 
trend zvyšování recyklace komunálního odpadu. Česko by 
tak mělo vykročit na cestu k oběhovému hospodářství.  
Zavedení změn v odpadovém hospodářství je často 
diskutovaným tématem i v našem městě. Jak jste jistě 
zaznamenali, bylo zkušebně učiněno několik změn ve 
svozových plánech, je odváženo vícero komodit od 
rodinných domů atd. Pokusím se tedy vše nové podrobně 
popsat a vysvětlit… 
 

• Historie, vývoj a rozvoj odpadového hospodářství: 

Domnívám se, že mohu na začátek svého příspěvku říci, 
že naše město má dlouhodobě snahu zlepšovat služby a 
možnosti třídění odpadů pro své občany. V listopadu 
2014 po komunálních volbách, když jsem byl poprvé 
zvolen starostou Borohrádku, bylo odpadové 
hospodářství v našem městě nastaveno následujícím 
způsobem. Od rodinných i bytových domů se svážel TKO 
(tuhý komunální odpad) každý týden. Ve městě bylo 
možno třídit separovaný odpad asi na 15 často 
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nekompletně vybavených sběrných místech („hnízdech“). 
Nedaleko kovošrotu rodiny Musilových byl umístěn 
kontejner, kam bylo možno ve vyhrazených dnech 
odvážet velkoobjemový odpad. U hasičárny se odkládaly 
větve a dřevní hmota. Toliko vše. Přišlo mi to málo, a tak 
jsme začali pomalu s pracovníky městského úřadu a 
zastupiteli města postupně podmínky a možnosti 
zlepšovat. Prvním krokem bylo získání dotace na nákup 
mobilního štěpkovače, 4 ks vlastních kontejnerů na 
velkoobjemový odpad a BIO odpad (biologicky 
rozložitelný odpad – jeden tento kontejner je nyní 24 
hodin přístupný v ulici Smetanova, ostatní fungují na 
sběrném místě odpadů v areálu bývalého podniku ŽPSV), 
12 ks hnědých 660l nádob na BIO odpad přibylo ke 
sběrným hnízdům a na hřbitovy, 1 ks komunitního 
kompostéru k bytovému domu a hlavně pak 200 ks 
zahradních kompostérů, které byly následně dle ankety 
předány bezplatně do výpůjčky všem zájemcům z řad 
občanů. Bioodpad bohužel tvoří stále 30-40% objemu 
domovních popelnic, kam správně nepatří. Tímto krokem 
jsme tedy chtěli především eliminovat a snížit objem BIO 
odpadu v TKO. Třídění BIO odpadu v domácnostech 
výrazně pomáhá snížit náklady za svoz a ukládání TKO na 
skládky. A navíc je zde i ta přidaná hodnota v podobě 
vlastního kvalitního kompostu, pro jehož výrobu se právě 
tohoto odpadu využívá. Dalším krokem, který byl ze 
strany města Borohrádek ve spolupráci se společností 
EKO-KOM učiněn, bylo rozšíření a dovybavení sítě 
sběrných hnízd. Dnes máme v místní části Šachov 2 místa, 
v Borohrádku 23 míst (celkem 145 nádob). Ve spolupráci 
se svozovou společností ODEKO byly následně přidány 
popelnice na třídění drobných kovů. Nejprve o objemu 
120 l. Po zjištění, že drobné kovy (nejvíce plechovky od 
nápojů, konzerv pro kočky a psy…) jsou tříděny, byly na 
některých místech nádoby vyměněny za větší o objemu 
240 l. I tak to někdy nestačí. A tak nyní jednáme se 
společností EKO-KOM o možnosti dodávky a instalace 
velkých kontejnerů, které by stačily kapacitně a navíc by 
jejich svoz nemusel být tak častý (úspora za dopravu). 
Poněkud okrajovou komoditou je odložený textil, oděvy, 
obuv, ale i v tomto se nám podařilo navázat spolupráci 
s charitativními společnostmi a ve městě je umístěno 5 
kontejnerů na tento druh odpadu, který bývá mnohdy 
využíván i při humanitární pomoci.   
Za opravdu největší učiněný krok v odpadovém 
hospodářství našeho města však považuji zřízení 
sběrného místa odpadů v jedné z hal v bývalém areálu 
ŽPSV. Nebyl to zas až tak lehký úkol z hlediska legislativy, 
musela být dokonce provedena i změna užívání budovy. 
Ale zadařilo se, a tak byl od 16. července 2016 spuštěn 
„ostrý“ provoz sběrného místa odpadů. Místo je 
vybaveno různými typy kontejnerů a nádob k řádnému 
roztřídění dle druhu odpadů. Z dotace od 
Královéhradeckého kraje byly pořízeny další 
velkoobjemové kontejnery, technika pro obsluhu 
sběrného místa a také buňka se záchytnou vanou na 

uskladňování nebezpečných odpadů jako jsou oleje, 
barvy, ředidla, obaly od nich a podobně.  Na tomto místě 
je možno odevzdat i velkoobjemový odpad, biologický 
odpad a dále pak elektrozařízení a dožilé spotřebiče. Od 
prosince 2016 lze na sběrném místě předat i rostlinné 
tuky a oleje z domácností (nově od roku 2019 lze tento 
typ odpadu ukládat i do nádoby umístěné u městského 
úřadu). Novinkou roku 2017 (následně zopakováno v roce 
2019) k posílení a zlepšení možností třídění odpadů byl 
nákup sad třídicích tašek (na papír, sklo, plast), které byly 
a jsou i nyní bezplatně volně nabízeny všem našim 
občanům (vyzvednout si je můžete na podatelně MěÚ). 
Posledním velkým krokem po vyhodnocení ankety byl 
nákup 416 ks modrých a žlutých popelnic o objemu 240 
litrů na třídění papíru a plastů od rodinných domů. 
Z důvodu rostoucího zájmu našich obyvatel bych rád do 
budoucna jednal se zastupiteli města o možnosti 
zakoupení dalších žlutých a modrých popelnic a také o 
nákupu dalších kompostérů, které by byly stejně tak jako 
nyní předávány bezplatně občanům formou smlouvy o 
výpůjčce. 
 

• Změny ve svozu odpadů 

Podstatnou změnou, kterou asi zaznamenali všichni naši 
občané je nový systém četnosti vývozu TKO a svoz nově 
zařazených modrých a žlutých popelnic od rodinných 
domů. Možná, že po více než dvaceti letech, byl od 
čtvrtka 6. 8. 2020 zahájen zkušební provoz svozu odpadů 
v našem městě. Nově se tedy sváží TKO a plasty od 
rodinných domů 1 x za 14 dní, 1 x za měsíc pak papír. 
Prozatím je tato změna po domluvě zastupitelů města 
nastavena pouze u rodinných domů. U bytových domů se 
sváží TKO prozatím každý týden tak jako doposud. A 
právě toto rozhodnutí patrně vyvolává v našem městě 
jisté pohnutí. Mnohým lidem přijde nespravedlivé, že za 
550 Kč/občana má někdo svoz TKO 1x14 dní a „bytovkáři“ 
stále každý týden. Vězte, že chápeme důvody, že je-li 
něco nové, vyvolává to emoce. Ať již záporné, ale věřím, 
že i kladné. Rozhodnutí učinit změnu ve svozu TKO nebylo 
jednoduché. Myšlenka zrála v hlavách zastupitelů několik 
let a byla častokrát probírána na platformě zastupitelstva 
města, především pak na jednáních, kdy se schvalovala 
vyhláška o odpadech. Neustále se skloňovala cena versus 
četnost. Byli zastupitelé, kteří říkali, necháme-li týdenní 
svoz, i když je to neekologické a neekonomické, pak ale 
zvyšme cenu za odvoz TKO. Druhá skupina se pak 
přikláněla k názoru snížit četnost svozu, apelovat na 
občany, aby více třídili, a pokusit se držet cenu co nejníže. 
V následujícím odstavci se budu snažit rozkličovat 
veškeré náklady, které město Borohrádek s odpady má. 
Uvidíte, že 550 Kč/občana opravdu nepokryje náklady na 
likvidaci odpadů z našeho města. Je potřeba si uvědomit, 
že za 550 Kč = 46 Kč za měsíc (po zaokrouhlení) nemá 
občan jen zaplacenou službu za odvoz popelnice 
s komunálním odpadem… ale že za tyto peníze může 
jezdit se svým odpadem každou středu a sobotu do 
sběrného místa odpadů a zbavovat se téměř všech druhů 
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odpadů z domácností včetně BIO a spotřebičů a 
elektrozařízení. Za tyto peníze má možnost i od města 
získat bezplatně modrou popelnici, žlutou popelnici a 
nechat si svážet tento odpad přímo od svého domu. Dále 
měli občané možnost v minulosti získat bezplatně 
kompostéry (o nákupu dalších uvažujeme), sadu třídicích 
tašek (v roce 2017, 2019). Byla rozšířena síť třídicích míst 
(hnízd) napříč městem, doplněny nádoby na kovy, textil, 
obuv, rostlinné oleje, bioodpad apod. A zde se vracíme ke 
spravedlnosti a nespravedlnosti četnosti svozu TKO od 
bytových domů. Neříkáme prosím, že je tento systém 
spásný a že je to dogma. Chceme zpětnou vazbu, chceme 
komunikovat s občany. Především pak právě s obyvateli 
bytových domů. Prozatím se domníváme, že nemají 
takové možnosti a podmínky jako obyvatelé rodinných 
domů. Nemají bezplatně své kompostéry, nemají své 
modré a žluté popelnice a hlavně všichni zatím nemají 
stejné podmínky v donáškových vzdálenostech a 
možnostech separace (bohužel je to stále na některých 
místech hlavně pro starší obyvatele ke kontejnerům 
daleko). A to je, myslím, náš hlavní cíl a o tom jsme 
mluvili i s přítomnými občany na jednání zastupitelstva 
města Borohrádek dne 12. 8. 2020. Dejte nám prosím 
čas. Dejte nám čas na možná jednání se zástupci 
bytových domů, předsedy SVJ a my se jich chceme 
osobně zeptat na jejich potřeby, na jejich možnosti. 
Nebráníme se do budoucna sjednocení svozu TKO. Klidně 
i každých 14 dní tedy i od bytových domů, ale chceme, 
aby všichni občané měli podobné možnosti. Umíme si 
tedy představit například nakoupení velkoobjemových 
kontejnerů na náklady města a bezplatně je poskytnout 
všem bytovým domům. Pro svozovou společnost by se 
zkrátil čas a náročnost výsypu mnoha popelnic, které u 
bytovek v našem městě převažují. Lidé by neměli obavu, 
že jim jejich současná popelnice nebude stačit. Ale to 
myslím nestačí. Rádi bychom jednali i o možnostech 
opakovaného bezplatného poskytování třídicích tašek, 
ale i malých košů na bioodpad do všech bytů, ale 
především pak o možnostech rozšiřování sběrné sítě 
sběrných míst (hnízd) v dostupnosti bytových domů. Plán 
je to sice smělý, ale ze zkušeností vím, že občas dobrá 
myšlenka narazí na názory lidí. V minulosti jsme podobné 
rozšíření uskutečnili a bylo z toho „vzbouření na vsi“. A 
proto chceme s lidmi z bytových domů, s jejich zástupci 
osobně jednat a řešit možnosti separací individuálně a po 
dohodě s nimi. Rádi bych k bytovým domům „dostali“ i 
komunitní kompostéry nebo hnědé BIO nádoby tak, aby 
především kuchyňský odpad nekončil v odpadu 
komunálním. Jednak je to odpad, který hodně váží a je 
draze zpoplatněn, ale je to také odpad, který po čase 
zapáchá. A zde se tak dostáváme k druhému argumentu 
některých našich spoluobčanů, kterým vadí přechod 
svozu TKO z týdenního na čtrnáctidenní. Říkají, že 
popelnice za tak dlouho dobu jsou přeplněné, nestačí a 
hlavně smrdí. Dovolím si tvrdit, že pokud člověk opravdu 
poctivě třídí a nedává do černé popelnice odpad, který 

lze separovat, a hlavně pak bioodpad, neměla by 
popelnice zapáchat. Právě bioodpad, organická hmota, 
způsobuje zápach a živnou půdu pro živé organizmy. Kam 
tedy s bioodpadem? Nejefektivnější a nejlevnější způsoby 
likvidace tohoto typu odpadu jsou komposty a 
kompostéry. Namítnete správně, že ne vše a všude lze 
kompostovat. Pak přicházejí na řadu hnědé kontejnery na 
bioodpad umístěné na sběrných místech (hnízdech) nebo 
velkoobjemový kontejner v ulici Smetanova a dále pak 
kontejnery umístěné na sběrném místě odpadů v areálu 
bývalého podniku ŽPSV. A právě na sběrném místě 
odpadů si umíme mimo režim svozu poradit například i 
s dětskými a seniorskými plenami a dalšími odpady, které 
mohou zapáchat. Je to vše jen o domluvě a o tom 
společně chtít něco změnit. Dostal jsem v posledních 
týdnech několik emailů na téma změny v odpadech, kde 
lidé vyjadřují nespokojenost. Ano, dokážu to pochopit a 
umím přijmout jiný názor, ale i kritiku, pokud je slušně 
podaná a věcná. Ale abych nemluvil jen o kritických 
emailech, přišlo i několik emailů vyjadřujících podporu a 
pozitivní reakce na provedené změny. Je přirozené, že 
každý z nás vnímá změny a nové věci prostě jinak. Na 
závěr tohoto tématu tedy ještě jednou veřejně opakuji: 
nic v odpadovém hospodářství v našem městě není 
dogma, vše se může změnit, jen tomu zatím dejme čas, ať 
ukáže, zda provedené změny mají smysl a své 
opodstatnění… a já slibuji, že v nejbližších dnes začneme 
intenzivně jednat se zástupci bytových domů, SVJ apod.  
 

• Důvody, legislativa, ekonomika 

Každá učiněná změna v životě lidském a stejně tak i tom 
obecním by měla mít nějaké opodstatnění a racionální 
význam. Stejně tak tomu je i u odpadového hospodářství. 
V úvodu svého příspěvku jsem zmiňoval, že vláda ČR 
schválila soubor nové odpadové legislativy čítající nový 
zákon o odpadech, o vybraných výrobcích s ukončenou 
životností, novelu zákona o obalech a tzv. změnový 
zákon. A jedná se o změny veliké a hlavně 
s předpokládanými velkými finančními dopady do 
obecních rozpočtů v případě jejich neplnění. 
Nejdůležitějším cílem nové legislativy je především 
zvýšení třídění a recyklace odpadů, odklon od skládkování 
a s tím související plnění povinných evropských cílů. Podle 
nich již v roce 2025, tzn. za necelých 5 let, musí Česká 
republika recyklovat veškerý svůj komunální odpad z 60 
%. Dnes se jí to daří pouze z 39 % vyprodukovaného 
komunálního odpadu. V roce 2030 musí být v ČR 
recyklováno 65 % komunálního odpadu, za dalších 5 let 
ještě o dalších 5 % více. Mezi hlavní změny obsažené 
v nových zákonech patří postupné zvyšování poplatku za 
ukládání odpadů na skládky, zavedení třídicích slev 
z tohoto poplatku pro obce, zákaz skládkování 
využitelných odpadů od roku 2030 a uzákonění tzv. 
systému PAYT, tedy systému, kdy občané platí za svoz 
odpadu podle toho, kolik vyhodí do černé popelnice. 
Klíčovým opatřením ke zvýšení recyklace komunálního 
odpadu je postupný růst poplatku za ukládání směsného 
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komunálního odpadu na skládky ze současných 500 
korun/t až na 1850 korun v roce 2030 a zákaz skládkování 
využitelných odpadů v roce 2030. Zákon zavádí motivační 
slevy pro obce, které budou plnit průběžné požadavky na 
míru třídění. Když bude obec dostatečně třídit, pak za 
skládkování zbylých odpadů nebude platit zvýšený 
poplatek za ukládání odpadů na skládky. Třídicí sleva 
umožní obcím skládkovat odpad zbylý po třídění za nižší 
cenu, do roku 2025 za současných 500 korun, později za 
800 korun v roce 2030. Podmínkou pro uplatnění takové 
slevy bude ale dosažení vysoké míry třídění 
vyprodukovaného komunálního odpadu. Třídicí sleva je 
však nyní častým tématem diskuzí k nové odpadové 
legislativě. Aktuálně ji řeší řada obcí a starostů, kteří při 
svých vlastních výpočtech přicházejí na to, že na ni 
skutečně, ani při výrazném snažení o intenzifikaci třídění, 
ve finále nedosáhnou. Možným řešením je jeden z 
předložených pozměňovacích návrhů z dílny obcí a měst 
a jejich komunálních firem, který do legislativního 
procesu předložila paní poslankyně Krutáková. Tento 
pozměňovací návrh má podporu obecních svazů i obou 
největších profesních svazů komunálních firem ve 
vlastnictví obcí a měst. Pozměňovací návrh upravuje 
třídicí slevu tak, aby v praxi fungovala a hlavně aby 
motivovala obce a města k třídění, a to až do 
předepsaného roku 2035, do kterého stále bude třeba 
udržovat v obcích co nejvyšší úroveň třídění komunálních 
odpadů tak, aby mohly být splněny vysoké evropské 
recyklační cíle. Ať již však návrh zákona dopadne jakkoliv, 
je potřeba si říci, že není čas ztrácet čas. Zvyšování 
separace a úbytek objemu komunálního odpadu i 
v našem městě je potřeba. Finanční dopady jsou jen a jen 
na nás na občanech. A jsme-li u peněz, slíbil jsem 
rozkličování hlavních nákladů na odpadové hospodářství 
v našem městě. 
 

ODPADY 2019 ČERPÁNÍ ROZPOČTU 
 

VÝDAJE CASH FLOW 
Rozpočet 2019 

Kč 

Komunální odpad 1 788 019,00 

Nebezpečný odpad 56 349,00 

Bioodpad 99 684,00 

Separovaný odpad 421 133,00 

Nákup popelnic tříděný odpad 332 218,00 
CELKEM 2 697 403,00 

CELKEM BEZ NÁKUPU POPELNIC 2 365 185,00 

PŘÍJMY CASH FLOW 
Rozpočet 2019 

Kč 

Příjem poplatku od občanů 1 057 523,00 

Příjem EKOKOM a ELEKTROWIN 392 492,00 

CELKEM 1 450 015,00 
 

Rozdíl výdajů a příjmů -915 170,00 

z toho rozdíl na komunálním odpadu -730 496,00 

z toho rozdíl na separovaného odpadu -28 641,00 
 

* Poznámka 

Hodnoty vychází z podkladů výkazu FIN k 31.12.2019 
(PLNĚNÍ ROZPOČTU). Podklad pro výpočet místního 
poplatku na rok 2021 bude upřesněn správcem daní a 
poplatků (časové rozlišení). 
 

Z výše uvedené tabulky jasně vyplývá, že 550 Kč/osobu 
vybraných od občanů na odpadové hospodářství zdaleka 
nestačí a že náklady jsou v tuto chvíli téměř o jeden 
milion korun vyšší (a jak jste se mohli dočíst výše, může 
být v budoucnosti ještě o mnoho hůř…). Ne každý občan 
využívá všechny služby a čerpá možnosti, které naše 
město v odpadovém hospodářství nabízí (někdo jezdí 
např. do sběrného místa odpadů pravidelně, někdo 
vůbec, někdo třídí zodpovědně, někdo bohužel méně, 
někdo si vyzvedl kompostér či separační popelnice, jiný 
nikoliv apod.). Nicméně je potřeba otevřeně říci, že tento 
náklad, toto dofinancování likvidace všech druhů odpadů, 
jde z naší společné kasy, tedy obecního rozpočtu. To jsou 
peníze, které dostává naše město, to jsou peníze nás 
všech obyvatel města Borohrádek. A my volení zástupci 
města se snažíme o to, abychom s nimi hospodařili 
ekonomicky, efektivně a aby se naše město co nejvíce 
rozvíjelo a nabízelo nám příjemné podmínky k životu. 
Před zavedením čtrnáctidenní frekvence svozu TKO jsme 
se pečlivě informovali i o zkušenostech a poznatcích 
z měst a obcí našeho kraje. Dle dostupných informací 
z jedné nedaleké překládací stanice odpadů, kam je 
svážen odpad z cca 154 obcí, jich má 130 nastaven 14 
denní svoz TKO. Tato četnost odvozu černých popelnic je 
opravdu nejčastější v České republice. Dokonce i tam, kde 
mají občané na výběr četnost vývozu sami regulovat, 
převládá prosím čtrnáctidenní svoz (např. město Nové 
Město nad Metují – sváženo je zde cca 1900 ks černých 
popelnic z toho 1100 ks o čtrnáctidenní frekvenci a 
zbytek pak přibližně třetinou týdenní, dokonce měsíční a 
pak kombinace svozů…). Město Jaroměř sváží TKO od 
rodinných domů 1 x za 14 dní a 1 x za týden od bytových 
domů. Je jasné, že potřeby každého města, obce a jejich 
občanů jsou jiné, jiná je zastavěnost území, věk populace, 
možnosti separace a technické možnosti. Nicméně je 
zřejmé, že potřeba zlepšování třídění odpadů v naší zemi 
není již jen fráze, ale holá skutečnost. Závěrem svého 
příspěvku na téma odpadů tedy ještě jednou prosím 
všechny obyvatele našeho města o shovívavost a čas. A 
máte-li prosím nějaký nápad, chuť a myšlenku, jak 
odpadové hospodářství v našem městě vylepšit, ozvěte 
se mi, rád se s Vámi osobně setkám… 
 

Změna územního plánu č. 2: 
Druhou informací, kterou bych rád v tomto čísle našeho 
Zpravodaje předal našim občanům, je aktuální situace a 
vývoj v chystané změně č. 2 územního plánu (ÚP) města 
Borohrádek. 
Bohužel musím na začátek konstatovat, že tolik 
očekávaná změna ÚP č. 2 se nám trochu přibrzdila. 
Zpomalení procesu změny ÚP souvisí s nabytím účinnosti 
Aktualizace č. 4 ZÚR (Zásady územního rozvoje) 
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Královéhradeckého kraje. ZÚR KHK je nadřazená územně 
plánovací dokumentace kraje. Jelikož Královéhradecký 
kraj schválil tuto Aktualizaci, bude nutné v procesu 
pořizování změny č. 2 ÚP Borohrádek zopakovat tzv. 
společné jednání. Aktualizace posunuje koridor přeložky 
silnice I/36 (obchvat města Borohrádek), a protože každá 
územně plánovací dokumentace obcí včetně změn musí 
být v souladu s nadřazenou územně plánovací 
dokumentací, není možné změnu č. 2 dokončit bez 
zapracování posunu obchvatu. Po prověření postupu na 
krajském úřadu bohužel nelze ani posun obchvatu řešit až 
v rámci veřejného projednání. V tuto chvíli sice máme po 
společném jednání, ale nemáme ještě stanovisko 
nadřízeného orgánu územního plánování, tedy krajského 
úřadu, který nám souhlasné stanovisko bez opakovaného 
společného jednání nevydá. Rovněž potřebujeme získat 
souhlasné stanovisko SEA (Strategické posouzení vlivů na 
životní prostředí). Mrzí nás to, štve nás to, spousta 
občanů na tuto změnu čeká, ale bohužel se v tuto chvíli 
opravdu nedá nic dělat. Po opakovaném společném 
jednání bude konečně následovat veřejné projednání. 
 

Rekonstrukce ulice Partyzána Petra 
Firma MATEX HK vyhrála výběrové řízení stavby 
společnosti ČEZ na realizaci přeložky vrchního vedení 
v ulici Partyzána Petra - Borohrádek. Zahájení stavby se 
očekává v polovině měsíce září. Firma ještě čeká na 
vydání územního rozhodnutí na druhou související stavbu 
v této lokalitě, a to je položení silového kabelu 
z trafostanice v ulici Jirouškova, který bude doveden 
k naší trafostanici v bývalém areálu ŽPSV. Následně poté 
bude možno vybudovat samostatná přípojná místa a 
dožívající trafostanice v areálu se bude moci časem 
vyřadit z provozu. V rámci těchto staveb společnosti ČEZ 
zahájí město Borohrádek první etapu rekonstrukcí 
komunikací, chodníků a veřejného osvětlení. Předem se 
omlouváme všem místně bydlícím spoluobčanům za 
možné komplikace a omezení spojené s touto velkou 
stavbou. Po dohodě se zástupci zhotovitele se budeme 
snažit vždy zajistit bezpečný přístup k Vašim 
nemovitostem a podávat aktuální informace k vývoji 
stavebních prací. 
 

Rekonstrukce fasády budovy pošty     
S velkou úlevou zde píši, že konečně po mnoha letech má 
budova borohrádecké pošty upravenou tvář v podobě 
nové fasády. A nejen to. Vlivem výrazně zhoršeného 
stavu došlo i na obnovu části krytiny střešního pláště, 
výměnu svodů, oplechování apod. Přiznám se, že 
rekonstrukce to nebyla jednoduchá a že se zde objevilo 
opravdu mnoho úskalí a překážek, které se řešily až na 
místě, a jak se říká, za pochodu. Ale vše se vždy díky 
ochotě a vstřícnosti realizátorské firmy (Stavitelství 
Kašpar) podařilo vyřešit, a tak nás již v těchto dnech při 
příjezdu do města „vítá“ opravená budova, která, myslím,  
svým rázem zapadá do koloritu okolních staveb a nedělá 
ostudu. 

 

Rekonstrukce obřadní síně MěÚ 
Pátek 28. 8. byl prvním dnem, kdy byla svatebním 
obřadem otevřena nově modernizovaná svatební síň v 

budově Městského úřadu Borohrádek. Rekonstrukce byla 
náročná, i zde stálo v cestě mnoho překážek. Dobu 
realizace nám prodloužila i pandemie COVID, neboť 
mnoho stavebních činností a profesí prostě nebylo 

v těchto dobách možno sehnat. Ale opět i zde vše končí 
šťastně, a tak jako zaznělo v pátek 2x ano a manželství 
bylo prohlášeno za právoplatně uzavřené, ano i tady 
máme splněno a máme se, myslím, z čeho radovat. 
Moderní a čistý styl provedení dává těmto místnostem 
nový punc nadčasovosti a ladné elegance. Již brzy si 
budete moci prohlédnout na webových stránkách města 
Borohrádek i profesionální fotografie z těchto míst. 
Nafocení nám přislíbil fotograf pan Martin Tobiška. 
Těšíme se jak na fotografie, tak na nové zájemce o 
svatební obřady a další návštěvníky. 
 

Obnova ohradní zdi  
V měsíci srpnu byly dokončeny stavební práce další etapy 
obnovy dožilé ohradní zdi areálu kostela Nejsvětější 
trojice v Šachově. Jednalo se o obnovu polí 8 – 12 vlevo 
od hlavní brány. S pokračováním rekonstrukcí další polích 
je potřeba počítat i v příštích rozpočtech města 
Borohrádek. 
 

Poděkování, přání 
Dámy a pánové, dovolte mi, abych na závěr svého 
příspěvku poděkoval všem účinkujícím, pořadatelům a 
divákům malého hudebního festivalu „Loučení s létem“. I 
když nás trochu pozlobilo počasí, nic to neubralo na 
kvalitě hudebních vystoupení a kreativitě tančících. Díky 
Vám. 
A úplným závěr si dovoluji ještě popřát všem našich 
občanům a čtenářům Zpravodaje krásný podzim plný 
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barev s úsměvem na rtech a veselou myslí. Všem 
školákům přeji úspěšný vstup do nového školního roku. 
Nám všem přeji do dalších dní pevné zdraví a žádný 
COVID!!! 

Váš starosta: Mgr. Martin Moravec 
 

  Informační servis městského úřadu 
 
 

OZNÁMENÍ O DOBĚ A MÍSTĚ KONÁNÍ VOLEB 
 

Starosta města Borohrádek podle § 27 zákona 
č.130/2000 Sb., o volbách do zastupitelstva krajů a o 
změně a některých zákonů, ve znění pozdějších předpisů 
a podle § 15 odst. 1 zákona č. 247/1995 Sb., o volbách do 
Parlamentu České republiky a o změně a doplnění 
některých dalších zákonů, ve znění pozdějších předpisů 
oznamuje: 
 

1. Datum a čas 
 

Volby do zastupitelstev krajů se uskuteční dne: 
02. října 2020 od 14:00 do 22:00 hod. a dne 03. října 
2020  od 8:00 do 14:00  hod.      
 

Volby do Senátu Parlamentu České republiky se 
uskuteční dne: 
02. října 2020 od 14:00 do 22:00 hod. a dne 03. října 
2020  od 8:00 do 14:00  hod. 
 

Případné druhé kolo voleb se uskuteční dne: 
09. října 2020 od 14:00 do 22:00 hod. a dne 10. října 
2020  od 8:00 do 14:00  hod. 
 

2. Místem konání voleb 
 

ve volebním okrsku č.1 
je volební místnost KINO Borohrádek 
pro voliče podle místa trvalého pobytu - ulice Bělidlo, 
Bozetice, Čapkova, Čechova, Družstevní, Dvořákova, 
Fučíkova, Havlíčkova, Husova, Jana Žižky, Javorová, 
Kaplanova, Ke Hvězdě, Kout, Nádražní, Opletalova, 
Platanová, Purkyňova, Rudé armády, Smetanova, 
Tylova, Tyršova, Zámlýní, 
 

ve volebním okrsku č.2 
je volební místnost KINO Borohrádek 
pro voliče podle místa trvalého pobytu - ulice 5. května, 
Bezejmenná, Boženy Němcové, Hájovna, Jiráskova, 
Jirouškova, Jiřího z Poděbrad, Králka, Náměstí, 
Nerudova, Partyzána Petra, Skalka, Švermova, 
T.G.Masaryka, Za mostem, Šachov, ulice bez názvu čp. 
168, 218, 243, 462. 
 

3. Voliči bude umožněno hlasovat poté, kdy prokáže svoji 
totožnost a státní občanství České republiky (platným 
občanským průkazem nebo cestovním pasem České 
republiky). Neprokáže-li uvedené skutečnosti 
stanovenými doklady, nebude mu hlasování umožněno. 
 

4. Voliči budou dodány hlasovací lístky nejpozději do 
29.09.2020. V den voleb může obdržet hlasovací lístky i 
ve volební místnosti. 

/MěÚ/ 

  Další případ ničení veřejné zeleně!!! 
 
Letos na jaře bylo v Nádražní ulici vysázeno nové 
stromořadí třinácti javorů, bohužel uplynulo několik 
měsíců a dva z těchto stromů byly zničeny v noci ze 7. na 

8. srpna neznámými vandaly. Nejsou to první takto 
zlámané stromy, v minulosti byly zničeny už tři stromy u 
základní školy. Je smutné, že i v době, kdy bojujeme 
téměř o každý strom v důsledku změny klimatu, 
vynakládáme nemalé prostředky na údržbu stávající a 
výsadbu nové zeleně, se najde omezenec, který během 
pár vteřin zhatí veškeré úsilí a práci mnoha lidí. Stromy ve 
městě se podílí významnou měrou při utváření 
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mikroklimatu, kromě krajinně estetické funkce plní plno 
funkcí environmentálních: snižují prašnost, tlumí hluk, 
ukládají uhlík ve své hmotě a produkují kyslík, 
produktivním výparem významně ovlivňují teplotu kolem 
sebe (ve dne chladí a v noci ohřívají), kořeny chrání půdu 
před erozí, jsou biotopem pro další druhy organismů.  

Kliment Petr   

 
Sbor pro občanské záležitosti města Borohrádek 
informuje občany, že po dobu trvání nepříznivého 

stavu koronaviru se ruší osobní návštěvy  
jubilantů do odvolání. 

 
 
 Knihovna Borohrádek 
 
 

Prodloužení a rezervace knih po internetu 
- zadat adresu www.mestoborohradek.cz/knihovna 
- přejít na katalog 
 

Rezervace knih 
- zadat název knihy nebo příjmení autora 
- označit HLEDEJ 
- myší označit hledanou knihu 
- v případě, že je kniha půjčena, možnost rezervace 
- vyplnit PIN-poslední trojčíslí čárového kódu průkazky 
- vyplnit datum narození ve formě rok, měsíc, datum 

(870326) 
Rezervovat lze pouze knihy, které nejsou momentálně 
v knihovně k dispozici 

Další požadavky směřovat na adresu: 
knihovna.borohradek@seznam.cz 
 

Prolongace knih (prodloužení) 
- označit vaše čtenářské konto 
- vyplnit PIN-poslední trojčíslí čárového kódu průkazky 
- vyplnit datum narození ve formě rok, měsíc, den 

(870326) 
- označit knihy, které si přejete prodloužit 
- odeslat požadavek 
 

Knižní novinky 
 

Přítel z domova/Veronika Doskočilová 
Prašina. Černý merkurit/Vojtěch Matocha  
Volání kukačky/Robert Galbraith  
Na špatném místě/Joy Fieldingová  
Sestra s perlou/Lucinda Riley  
Sestra ve stínu. 3./Lucinda Riley  
Sestra bouře/Lucinda Riley  
Sedm sester/Lucinda Riley  
Vyrábíme dárky s malými dětmi: náměty a nápady pro 
děti od 3 do 8 let / Stephanie R. Mueller / Anne Wheeler  
Nečíst/ Miroslav Krobot 

Elizino tajemství: Osvětim: placená láska / Dominik 
Wieczorkowski-Rettinger  
Ondřej Vetchý: dobrý člověk / Dana Čermáková 
Katka: příběh narkomanky / M. Třeštík, Tomáš Třeštík 

Co když hráblo jim / Mária Blšáková  
Zkrátka mi hráblo / Mária Blšáková 
Letopisy královské komory 8.-Ulička hanby V. Vondruška 
Zážitky z karantény / Halina Pawlowská 
Přišla třetí blondýna / Alena Jakoubková 
Drak spí / Michaela Klevisová 

 

Pro děti 
Zvířátka z Kouzelného lesa/ Lily Small  
Myška Míša, Poník Pája, Srnečka Sisi, štěňátko Štefi 
Ledový drak / George R.R. Martin 
Dobrodružství báječných kamarádů /Rowley Jefferson  
Kůstek. Čas zabíjet draky /Jeff Smith 
Šel jsem se psem /Ivona Březinová 
 

Výpůjční doba: 
každé pondělí 14.30 – 18.30 hodin 
každý čtvrtek 09.30 – 11.30 hodin 

Hana Sedláková, tel.č. 606 154 043 
e-mail: knihovna.borohradek@seznam.cz 

 

 
  Vzpomínka 

Pustý je domov, pusto je v něm,  
chybíš nám, maminko, chybíš  nám v něm. 

 

Dne 11. srpna již uplynulo devět let, co nás navždy 
opustila naše drahá maminka Anna Vovesná 

z Borohrádku 
Kdo jste ji znali, vzpomeňte s námi. 

 



Zpravodaj 5/2020 
 

 11  

ZUBNÍ POHOTOVOST ROZPIS SLUŽEB 
Ordinační hodiny:  

sobota, neděle, svátek 8.oo – 12.oo hodin 
 

  26.09. MDDr. Borůvková Veronika                 
  poliklinika, Pulická 99, Dobruška, 494 622 114 

 

  27.09. MUDr. Štulík Richard                            
  poliklinika, Rychnov nad Kněžnou, 494 515 693  

 

  28.09. MDDr. Havlíček Ondřej                        
  Záhumenská 445, České Meziříčí, 734 324 600 

 

  03.10.  MUDr. Loukota Jan                             
  Komenského 127, Opočno, 424 621 665 

 

  04.10. MDDr. Machková Terezie                   
  Jana Pitry 448, Opočno, 731 980 112 

 

  10.10. MDDr. Matoušková Lucie                 
  Kvasinská 129, Solnice, 602 152 873 

 

  11.10. MUDr. Miřejovská Dagmar              
  Třebízského 799, Kostelec nad Orlicí,  494 323 152 

 

  17.10. MDDr. Motyčka Martin                      

  Komenského 44, Rychnov nad Kněžnou, 775 224 093  
 

  18.10. MDDr. Petrák Tomáš                          

  Náměstí Dr. Lützowa 244, Vamberk, 721 200 244 

  24.10. MUDr. Podolská Jana                       

poliklinika, Mírové nám. 88, Týniště n.O., 494 371 783    

  25.10. MDDr. Rýdlová Zuzana                      
  Tyršova 515, Opočno, 777 667 353 

 

  28.10. MUDr. Salamin Akram                       
  Kvasinská 129, Solnice, 602 152 873 

 

  31.10. MUDr. Světlík Filip                              
  Tyršova 515, Opočno, 777 667 353 

 

  01.11. MUDr. Štulík Richard                         
  poliklinika, Rychnov nad Kněžnou, 494 515 693 

 

  07.11. MDDr. Učňová Petra                          
  náměstí Dr.Lützowa 244, Vamberk, 721 200 244 

 

  08.11. MUDr. Valešová Pavla                       
  poliklinika, Pulická 99, Dobruška, 494 622 114 

 

  14.11. MDDr. Zdráhal Zdeněk                          
  Masarykova 729, Kostelec nad Orlicí, 721 460 150 

 

  15.11. MDDr. Andělová Jana                           
  Jana Pitry 448, Opočno, 731 980 112 
   

 

  Loučení s létem v Borohrádku 
 
Borohrádek se v sobotu 29. 8. 2020 pomyslně rozloučil 
s letním obdobím a i počasí toho dne napovídalo, že 
podzim se asi již blíží, i když si to většina z nás ještě 
nepřeje. V tomto případě znamenalo „Loučení s létem“ 
název pro komornější, ekonomičtější podobu již 
tradičního hudebního festivalu „Borohrátky“, nehledě na 
to, že právě toto datum bylo pro Borohrátky pro letošní 
rok vyhrazeno.  
Město Borohrádek, jako pořadatel, tak po kulturním 
půstu uplynulého jara a vlastně i léta přistoupilo 
k rozhodnutí uspořádat na fotbalovém hřišti venkovní, 

taneční a poslechovou akci, kterou si lidé přijdou užít. 
V tomto duchu byla postavena i dramaturgie a výběr 

kapel. Ve zhruba osmihodinovém hudebním bloku 
vystoupili THE ANGELS - classic  rock Jaroměř,  NuBa  -  
alternative rock Chleny, DIVOKEJ BILL revival z Náchoda a 

Revival Lucie Morava z Frýdku – Místku. Svůj prostor při 
přestavbách podia dostaly i mažoretky LILLYANE z. s. 

Borohrádek. O chutné občerstvení se postarala 
restaurace Sport a paní Čermáková. 
Ohlasy těch kteří tuto jedinečnou příležitost využili, 
svědčí o všeobecné spokojenosti a na relativně chmurnou 
předpověď na tento den nám déšť zkropil parket až na 
poslední kapelu, což většinu tanečníků nikterak 
nezaskočilo a tančili až do poslední noty. 
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Poděkování tak patří městu Borohrádek, zaměstnancům 
města a technických služeb, všem, kdo se podílel na 
přípravě a hladkém průběhu celého dne, a v neposlední 
řadě přítomným posluchačům a divákům, kteří přišli akci 
podpořit a vytvořili skvělou atmosféru. 

Za pořadatele Zdeněk Cablk 
 
 
 

Palackého 694. 516 01 Rychnov 
nad Kněžnou, telefon: 
494 535 494, E-mail: 
rychnov@���ℎ�. ��. 

 
Vážení občané,  
dovolte, abych Vám v krátkém článku představil Centrum, 
kde nyní pracuji. Jmenuji se Mgr. Jiří Chráska a pracuji 
v Centru pro integraci osob se zdravotním postižením 
(„dále CIOZP“). Přestože toto centrum v Rychnově nad 
Kněžnou funguje již více než 15 let, tak mnozí občané o 
CIOZP neví, nebo ví, ale neví, kde se nachází. CIOZP sídlí 
v budově Všeobecné zdravotní pojišťovny, v ulici 
Palackého 694, dalo by se též říci, že leží vedle židovské 
synagogy – památníku Karla Poláčka. Vchod je tedy 
zezadu ulice Palackého. 
 

CIOZP poskytuje služby všem osobám se zdravotním 
postižením bez ohledu na druh, rozsah postižení a věk. 
Dále pak osobám, které jsou ohroženy vznikem 
nepříznivé sociální situace nebo se vyskytly v nepříznivé 
sociální situaci. Služby jsou poskytovány bezplatně. 
Druhy služeb: Odborné poradenství, informační a 
poradenské centrum, půjčování rehabilitačních a 
kompenzačních pomůcek pro osoby s tělesným 
postižením, prodej baterií a koncovek do naslouchacích 
aparátů pro osoby se sluchovým postižením, podpora a 
pomoc při zajištění nákupu kompenzačních pomůcek pro 
osoby s tělesným postižením, informace o možnostech 
získání těchto pomůcek. Na základě rozhodnutí vedení se 
v CIOZP RK mění návštěvní hodiny, nově jsou takové:  
Po, St od 8:00 – 17:00 (s tím že od 8:11 hod je na 
středisku přítomná pouze pracovnice administrativy pí 
Molnárová, vedoucí, který poskytuje sociální poradenství, 
Mgr. Jiří Chráska, je přítomný až od 11-17:00) a dále Út, 
Čt a Pá od 8:30 – 14:30 (s tím, že jsou přítomni oba 
pracovníci, jak administrativa pí Molnárová, tak vedoucí 
Mgr. Chráska) 
Dále bych upozornil na změnu vydávání euroklíčů: 
Euroklíč může zdarma získat každý držitel průkazu TP, 
ZTP a ZTP/P, diabetik, stomik, onkologický pacient, 
člověk trpící roztroušenou sklerózou, Parkinsonovou 
chorobou, nespecifickými střevními záněty (Crohnovou 
chorobou a ulcerózní kolitidou), močovými dysfunkcemi 
a rodiče dětí do tří let. Je nutné předložit občanský 
průkaz a průkaz TP, ZTP či ZTP/P. Výdejní místo euroklíče 
je u nás v CIOZP. Více se dozvíte na 
http://www.eurokeycz.com/1_info.html, kde jsou 
vypsaná konkrétní místa v jednotlivých obcích a městech, 

kde se dá euroklíč použít. Také bych upozornil, že si u nás 
můžete pořídit levné baterie do naslouchadel (Panasonic 
PR675, Panasonic PR13, Panasonic PR10 a Panasonic PR 
312).    
Těšíme se na Vaši návštěvu. 

Za středisko CIOZP RK vedoucí Mgr. Jiří Chráska 
 

 

KURZY ANGLIČTINY 
 
 

od září 2020 v Týništi nad Orlicí 
 

• Kurzy anglického jazyka pro praktické použití pro 
dospělé 

• Naučíme Vás základy angličtiny, pokročilejší 
studenty výrazně zdokonalíme a u těch 
nejpokročilejších upevníme nadále jejich znalosti 

• S vynikajícími výsledky též pořádáme kurzy pro 
seniory 

• Kurzovné 1.950 Kč za pololetí, druhé pololetí 
plynule navazuje 

• Studium probíhá v klidné, přátelské a pohodové 
atmosféře, kam se budete rádi vracet a bude Vás to 
bavit 

• Studium cizího jazyka není o laciných slibech, ale o 
solidní oboustranné práci mezi námi a vámi 

• Rádi Vás uvidíme na našich nezávazných zkušebních 
hodinách 

Jazykové centrum anglického jazyka 
tel.: 736 414 549, 494 532 102 
 
 
 

www.jcaj.cz 
 
  Povodně v Borohrádku 
      
Letošní velká voda leckoho překvapila, ale vzhledem 
k poloze městečka se v kontextu dějin nejednalo o nic tak 
neobvyklého. Citujme namátkově ze zápisů z kronik. 
8.2.1775: Byla velká povodeň, jež nad mostem „na 
Ostrově“ (zhruba v místech mostu dnešního) plavcům vše 
dříví pobrala a na most zdejší tak nahromadila, že ten 
samý po půlhodině klesl a i s dřívím plaveckým odplul. Po 
opadnutí vody, když dříví, které neodplulo, se po lukách a 
zátokách shledalo, povstaly rozepře mezi plavci, neb si 
každý své dříví domníval. Toho dne se ženil František 
Martínek v té chalupě, co je za mostem k Šachovu. Právě 
hosté stolovali, když most padl, a oni do druhého dne 
tam zůstati museli. Ten most byl stavěn nedlouho před 
tím skrze mistra tesařského Jakuba Pejchu z Hradce. A tu 
hned povstalo obecné přísloví: „Pejcha předchází pád“. 
 

1792: Strhaly se Velinské rybníky a obecní rybníček 
v Borohrádku. Obyvatelé domku „na Volšině“ (?) se 
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vystěhovati museli a voda ploty a vše ostatní pobrala a do 
rybníka Tvrzník pod zámkem odnesla. Do domku Jana 
Markovského na Bělidle (č.p. 95) haluz oknem připlula. 
Stalo se tak časně ráno a rychlý posel z Velin v známost 
uváděl lidem blíže bydlícím, aby se vystěhovali. 
 

1842: Rok byl příliš mokrý, takže řeka Orlice 
sedmnáctkrát z břehů vystoupila. 
 

1846: Od 24. do 27. ledna byla tak veliká voda, že nebylo 
žádného pamětníka. Most na Moravsku byl i s trámy 
strhán a velká hráz u Chotivě byla protržena. 
 

27.6.1866: Odpoledne vystoupily nad Velinami mraky. 
Potok z Velin tekoucí se rozvodnil tak, že spousty vod 
kanál blíže Šabatova mlýna na okresní silnici tak 
poškodily, že se kanál sesul, a tím komunikace přerušena 
byla. 
 

14.6.1879: byla hráz, po níž vede silnice k nádraží 
rozvodněním rybníka Havlíček protržena, čímž propasť 2 
metry hluboká a metr široká se vytvořila a komunikaci 
k nádraží přerušila. Ještě téhož měsíce byl postaven na 
tom místě zděný kanál. 
 

16.4.1928: tragická povodeň Velinského potoka, kdy 
zahynul sedmiletý chlapec, kterého voda vytrhla z rukou 
matky u Maliovského mlýna (Mlýnek). Byl nalezen, až 
když voda opadla, v lese „Na Kluči“ utopený. Tato 
povodeň byla tak rozsáhlá, že její popis přesahuje rámec 
tohoto výčtu událostí, a budeme se jí věnovat v některém 
z příštích čísel Zpravodaje samostatně. 
 

1958: Při povodni Velinského potoka se protrhla hráz 
(dnes ulice Bezejmenná). Voda se valila viaduktem pod 

choceňskou tratí do městečka, kde způsobila značné 
škody. Již brzy potom byl Velinský potok na svém toku 
regulován (1960).  Byly postaveny nové mostky na 
silnicích k Holicím a Hornímu Jelení a hráz Bezejmenné 
ulice byla značně zpevněna.  
     Díky těmto úpravám proběhly záplavy minulých 
desetiletí bez výraznějších škod. Nyní prochází potok 
dalšími úpravami a nezbytným čištěním. 
     Události jsou popsány podle Památníku městečka 
Borohrádku a sboru dobrovolných hasičů v Borohrádku, 
který byl vydán roku 1910. 

Mgr. Jindřich Vašíček 

  Zprávičky ze škol 
 
    
  Základní škola TGM – přehled událostí 
 

Neobvyklé zahájení školního roku 
Jak za současné epidemiologické situace nejlépe zahájit 
školní rok? Odpověď na tuto otázku jsme dlouho 
zvažovali. Nakonec jsme se rozhodli pro určitý 
kompromis. Žáci od 2. do 9. ročníku se potkali se svými 
třídními učiteli i asistenty pedagoga pouze ve třídách, ale 
prvňáčky jsme se rozhodli přivítat v aule, a to až později 
po odchodu starších spolužáků.  Přáli jsme si, aby rodiče a 
děti mohli zažít pocit slavnostní atmosféry a výjimečného 
dne. Úspěšné vykročení do školního roku nejen dětem 
popřál pan starosta. Prvňáčci si z auly odnášeli kytičku a 
batůžek s dárky. 
Abychom dodrželi doporučení k ochraně zdraví, do třídy 
odešly s třídní učitelkou pouze děti. V aule zůstaly 
vychovatelky školní družiny, které podaly rodičům 
potřebné informace ohledně docházky do družiny. Poté 

se vychovatelky věnovaly dětem ve třídě a rodičům 
podala informace třídní učitelka. 
Jsme rádi, že jsme se setkali také s rodiči, i když, jak řekl 
jeden z kolegů, byl to takový mrazivý pocit – rodiče 
v roušce, poloprázdná aula bez starších žáků a dalších 
zaměstnanců školy, až velké ticho… 
 

Další vzdělávání pedagogů 
Hned první školní den se všichni pedagogičtí pracovníci 
zúčastnili dalšího vzdělávání. Tématem byl tentokrát 
žákovský parlament. Záleží nám na tom, aby žákovský 
parlament fungoval co nejlépe. Kvalita jeho práce určitě 
záleží na zvolení vhodných zástupců ze tříd. Pedagogové 
se proto zabývali otázkou motivace žáků, příprav voleb a 
jejich samotné realizace.  
 

Školní rok 2020/2021 
V tomto školním roce je pět tříd na prvním stupni a osm 
tříd na druhém stupni, celkem máme 272 žáků, se 
kterými pracuje 21 učitelů a 11 asistentů pedagoga. 
Provoz školy odpovídá současné mimořádné situaci – 
dezinfekce u vstupu do školy, dezinfekce ve všech 
učebnách, tělocvičně, jídelně a v sociálních zařízeních. 
Žáci zůstávají v kmenových třídách a stěhují se jen na 
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práci na počítači, informatiku, tělesnou výchovu a 
praktické činnosti, třídu opouštějí jen v nutných 
případech.  Dbáme na častější větrání všech prostor, 
dezinfekce povrchů a předmětů, kterých se dotýká větší 
množství osob, probíhá i během dne. Takovýto provoz 
klade obrovské nároky nejen na zaměstnance, kteří 
zajišťují úklid školy. Asistenti pedagoga dezinfikují zařízení 
v učebnách informatiky po každé vyučovací hodině, aby 
další skupina žáků používala čisté vybavení, dále 
pomáhají s dezinfekcí v souvislosti s tělesnou výchovou a 
bez jejich pomoci si nedovedeme představit stravování 
žáků ve školní jídelně. Bez pomoci asistentů pedagoga se 
neobejdeme ani v případě zhoršeného zdravotního stavu 
žáka, kdy čekáme na jeho rodiče. A učitelé – ti nejen učí, 
ale dozorují a dezinfikují tam, kde je to v danou chvíli 
třeba. Moc si přejeme, aby se neopakovala situace 
z druhého pololetí loňského školního roku a mohli jsme 
ve zdraví pokračovat v prezenční výuce. 
 

Multifunkční učebna 
Vybavení v učebně informatiky je moderní a vyhovující 
vždy jen krátkou dobu, tyto technologie velmi rychle 
zastarávají. Naše původní učebna informatiky by 
potřebovala vydatnou finanční injekci, aby mohla dále 
sloužit pro výuku všech ICT dovedností dle našeho 
školního vzdělávacího programu.  
Zajímali jsme se o možnosti dotací, které by zafinancovaly 
nové ICT vybavení. Rozhodli jsme se ponechat stávající 
učebnu informatiky na jednoduché činnosti – např. 
vyhledávání informací, a zřídit novou odbornou učebnu. 
Výsledkem byl projekt Odborná učebna IT a polytechniky 

ZŠ T. G. Masaryka Borohrádek, registrační číslo 
CZ.06.4.59/0.0/0.0/16_075/0011938. Děkujeme za 
podporu zřizovateli, městu Borohrádek, který byl 
žadatelem o dotaci. V souvislosti s vybudováním odborné 
učebny byla nutná úprava bezbariérového WC - stavební 
úpravy zhodnocují budovu, což znamená, že o dotaci 
nemohla žádat škola. Tento druh projektů je pro žadatele 
velmi výhodný, protože obdrží 95% nákladů. Dotace činila 
1 111 637,94 Kč, město se podílelo částkou 63 507,27 Kč. 
Celkové výdaje představují částku 1 175 145,21 Kč. 
I když se zdá, že se jedná o poměrně velkou částku peněz, 
dotace nepokryla všechno, co bychom si přáli. Z rozpočtu 
od zřizovatele jsme do této učebny pořídili novou 

podlahovou krytinu, nechali jsme vyměnit umyvadlo a 
obklady. Projektové peníze rovněž nestačily na židle, 
jejichž cenu hradíme v měsíčních splátkách také 
z rozpočtu od zřizovatele. 
A co je v učebně v rámci dotace? Moderní žákovské stoly, 
na kterých je 21 počítačů Lenovo PC ThinkCentre M720q 
Tiny i3-91007, učitelský stůl s počítačem TC M75 SFF, 
elektroinstalace vedená tunelem a pylony připravené pro 
dotykový panel.  
Máme velké plány, co všechno by ještě v učebně mohlo 
být. Z tohoto důvodu jsme 7. května podali (tentokrát 
škola) žádost o další dotaci. Jedná se o projekt s názvem 
Multifunkční učebna, žádáme o částku ve výši 1 297 323. 
V případě schválení žádosti bude tato odborná učebna 
dovybavena opravdu nadstandardně. 

Mgr. Iva Přibylová 
 

 

 Ze sportovních oddílů 
 

  
  TJ Sokol Borohrádek – oddíl zápasu 
 

Zápasníci si soustředění užili 
 

Borohrádečtí zápasnici se tradičně v druhé polovině 
prázdnin zúčastnili letního výcvikového sportovního 
soustředění v Herolticích. To letošní vyšlo na termín od 8. 
do 15. srpna. Zúčastnili se ho jak zápasníci z Borohrádku, 
tak i sportovci ze Spořic a Chomutova. 
Tréninky začaly již po budíčku, který byl v 7 hodin, ranní 

rozcvičkou. Po hygieně a snídani byl dopolední trénink, 
který se skládal ze tří stanovišť. Tréninku na žíněnce, 
kondiční přípravy a rychlostně silové přípravy. Po obědě a 
poledním klidu následovaly soutěže, kterých se účastnila 
čtyři družstva.  
Tyto soutěže byly prokládány celotýdenní soutěží ve 
stolním tenisu, a pokud přálo počasí, tak koupáním ve 
venkovním bazénu. Příjemným zpestřením soustředění se 
stala i návštěva „vířivky“ ve vnitřním bazénu.  
Vrcholem soustředění byl celodenní výlet na Dolní 
Moravě. Všichni účastnici pěšky vystoupali na stezku 
v oblacích a odměnou pro ně byla jízda po nejdelší 
bobové dráze.  
Zakončení celodenního výletu bylo v Mamutím parku, 
kterého si děti pěkně užily.  
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Každý večer byl zakončen malým táborákem, kde se 
zhodnotil den a řekli se úkoly na zítřek. Samozřejmě 

nesměl chybět velký táborák s opékáním buřtů a s tím 
spojená i noční hra, která měla obrovsky úspěch s mnoha 
zážitky.  
 
 

 
 

Trenéři se snažili, aby tréninky byly účelné a i díky 
kondičním trenérkám Věře a Aničce Morávkovým i velice 
pestré. Vlastní odpolední soutěže byly zaměřeny jak na 
silovou, tak i rychlostní a vytrvalostní dovednost. 
Hladký a celkem bezproblémový průběh soustředění byl 
zajištěn nejenom díky trenérům, ale i celému 
„realizačnímu týmu“.   
Poděkování patří Rudovi LALUHOVI, který přivezl a i 
odvezl veškerý sportovní materiál, dále Radkovi 
LOKVENCOVI, který bezpečně všechny přivezl a odvezl 
autobusem. Dále děkujeme za materiální zapůjčení věcí 
městu Borohrádek, potažmo starostovi Mgr. Martinu 
MORAVCOVI, starostovi Čermné nad Orlicí Mgr. Davidu 
JOSKOVI, paní ředitelce ZŠ TGM Borohrádek Mgr. Ivě 
PŘIBYLOVÉ i panu Pavlu Rydrychovi a Hostinci na 
Náměstí. Velké poděkování patří Lékárně Borohrádek a 
PharmDr. Pavle ADÁMKOVÉ, která se postarala a 
zdravotní zajištění po celou dobu soustředění.  
Mimořádné poděkování patří celému personálu areálu 
v Herolticích pod vedením paní vedoucí Renaty NIKLOVÉ, 
který se staral o všechny hladové krky. Chutné jídlo a 
prázdné vylízané talíře byly dokladem, že starostlivost 
byla vynikající. 
Po soustředění nechají trenéři závodníkům týdenní volno 
a pak se již na plno rozjedou oddílové tréninky. 

Radek Hemelík 
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  Z borohrádecké kroniky  
 

„Třicet let práce sboru dobrovolných hasičů 
v Borohrádku. Podává Frant. Melichar, jednatel. 
 
 

Rok 1880. 
Rok tento jest pro náš sbor velepamátným, neboť tohoto 
roku zřízen byl u nás řádně organisovaný sbor hasičský. 
Zákon v policii v příčině ohně pro království České ze dne 
25. května 1876 žádá, by měrou pokud možno největší 
byly základny hasičské dobrovolné sbory. Proto v té době 
založeno byl ve vlasti naší mnoho sborů hasičských, jež 
zdárně působily a jejichž činnost vykazovala dobré 
výsledky.  
 

Také naše rodná obec, kráčející vždy s duchem doby, 
měla péči o to, by i v naší obci řádný sbor hasičský 
založen byl. Zástupcové obce uváživše, že spolek takové 
pro celou obec jest prospěšný, že při vypuknuvším požáru 
hájí a chrání obydlí občanů všech, usnesli se ,že podnět 
k založení sboru dobrovolných hasičů má vyjití od správy 
obce. V sezení obecního zastupitelstva, konaném dne 6. 
května 1880 rozhodnuto, by se zřídil v naší obci sbor 
dobrovolných hasičů. Všichni členové zastupitelstva pilně 
podporovali návrh tento, jehož uskutečnění přál si bohatý 
i chudý. By toto usnesení obecního zastupitelstva co 
nejdříve uskutečněno bylo, o to uloženo pečovati 
tehdejšímu radnímu p. Karlu Jankovi, který o provedení 
této tak důležité a blahodárné myšlenky opravdu 
s nevšední pílí počal se starati. Jeho činnost přede vším 
směřovala k tomu, by pro nově se ustavující spolek co 
nejvíce členů zakládajících bylo získáno. A v občanstvu 
městečka Borohrádku, jevil se opravdový zájem a 
pochopení pro tento tak důležitý podnik. 
 

Již 17. července roku 1880 sestaven byl zatímní výbor 
sboru hasičského z těchto pánu: Karel Janko, předseda Fr. 
Krupka, místopředseda, Ig. Erber, jednatel Alois Kaplan, 
Josef Fischer, Jos. Lunáček, Jos. Komárek, Dom. Bozetický, 
J. Erben, výboři. Výbor takto sestavený ihned pečoval o 
to, by potřebný kapitál k zřízení sboru byl opatřen. Z té 
příčiny obrátili se nejprve na slavné zastupitelstvo 
Borohrádku. Ve schůzi obecního zastupitelstva konané 
dne 19. září 1880 usneseno, vy základ kapitálu 
potřebného pro zřízení sboru byl získán milodary. Zbytek 
pak měl býti uhrazen v plné míře z obecní pokladny. 
Členové zastupitelstva horlivě pečovali o to, by co nejvíce 
milodarů získáno bylo. Proto získávání hojně členové 
zakládající se vladem 5 až 20 zl. Mimo toho podniknuta 
mezi občany drobná sbírka. Tímto způsobem sebrána 
částka 184 zl. 44 kr. Zdejší divadelní spolek ochotnický 
„Klicpera“ věnoval též svůj čistý výtěžek z divadelního 
představení v obnosu 42 zl. 36 kr. ve prospěch spolku 
hasičského. Řiditelství první české pojišťovací společnosti 
darovalo 20 zl., J. V. císař František Josef I., horlivý 
podporovatel lidumilných spolků věnoval sboru 80 zl. 
Obec Borohrádecká pak poskytla jako základní fond 1000 
zl. Když tímto způsobem zjednaná byla spolku hmotná  

podpora, vypracovány byly řádné stanovy, které se 
shodnou s obecním zastupitelstvem byly předloženy c. k. 
místodržitelství ke schválení. Výnosem c. k. 
místodržitelství ze dne 30. září 1880 čís. 53733 byly 
stanovy ty schváleny a spolek náš v činnost uveden 
řádnou valnou hromadou. Prvními činovníky sboru byli 
pánové: Al. Kopecký, starosta obce, předsedou, K. Janko, 
volen za velitele, Fr. Krupka za cvičitele, J. Prstek za 
jednatele, Ig. Erber za náčelníka lezců, A. Smrtka za 
podnáčelníka lezců a za náčelníka stříkačníků Jos. Lunáček 
a Al. Kaplan.  Na to přikročeno k řádnému vyzbrojení 
sboru. Od firmy Smejkalovy v Praze byla zakoupena nová 
stříkačka v ceně 884 zl. 30 kr. Pro mužstvo pak zakoupena 
výzbroj v ceně 416 zl. 85 kr. Úhrnem tedy 1261 zl. 15 kr. 
Výbor sboru hasičského mimo to nechal staré nářadí 
hasičské od obce sboru darované řádně opravit a 
uspořádat. Velkostatek pak poskytl svou dvoukolovou 
stříkačku sboru k libovolnému používání. Nyní jednalo se 
to, by mužstvo poznalo první pravidla při řádných 
cvičeních praktických. Z té příčiny povolán byl horlivý 
učitel J. Štěpka z Týniště, který o řádné vycvičení nově 
založeného sboru s nevšední pílí pečoval. Později potom 
staral se o výcvik členstva p. Fr. Krupky. Tak sbor náš 
podporován jsa nevšední ochotu všeho obyvatelstva 
zvolna vyvíjel a cvičil svoje síly, by jich proti zhoubnému 
živlu s prospěchem užíti dovedl a tak chránil rodné krovy 
svých spoluobčanů. Již v počátcích svého trvání musil 
sbor podstoupiti první svůj boj s dravým ohňem, neboť 
v září 1880 vypukl oheň na „Bělidle“ v Beránků. Tehdá 
veliké nebezpečí hrozilo celé obci, neboť „Bělidlo“ skládá 
se ze samých dřevěných domků a chalup. Z tohoto boje 
sbor náš vyšel co vítěz a uhájil tak majetek mnohých 
spoluobčanů. Té doby, kdy spolek náš se zakládal 
zakládala se župní jednota východočeské se sídlem 
v Kostelci n. Orl. — Náš sbor zúčastnil se tehdy poprvé 
župního sjezdu v Kostelci n. Orl. dne 15. srpna 1880. 
 

Rok 1881. 
 Počátkem tohoto roku mohl se náš sbor již svojí 
spolkovou činností prokázati před širší veřejností. První 
krok k tomu byl učiněn plesem pořádaným dne 26. ledna. 
Tento prvý ples hasičský byl aranžován tak slavně, že 
počítán byl mezi nejlepší místní plesy. Mimo dobré 
pověst jednoho z nejlepších místních plesů, vynesl 
spolkové pokladně čistého zisku 36 zl. 65 kr. Tohoto roku 
byl náš sbor již tak prakticky vycvičen, že mohl ve 
veřejném cvičení poprvé vystoupili před veřejnost. Dne 
21. srpna bylo zde pořádáno první veřejné cvičení, ku 
kterému se dostavilo velmi mnoho sborů okolních. Sbor 
domácí precisně provedl hašení domu p. Voborníka a 
zachraňovací práce na ohrožených sousedních domech. 
Znalci ze sborů okolních projevili tehdy svůj obdiv nad 
přísným provedením cvičení a nad dobrou kázní a 
výcvikem členstva. Po cvičení konal se koncert „ve 
Vrbině“, jenž přispěl nemálo k veselé náladě všeho 
obecenstva.// 

MÚ/pokračování příště/ 
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Z redakce zpravodaje: 

• Úřední dny na Městském úřadu Borohrádek jsou pondělí a středa od 7.00 do 11.30 hodin a od 12.30 do 17.00 
hodin, telefon: 494 381 602(3), fax 494 381 303. 

• Email redakce:  zpravodaj@mestoborohradek.cz 
• Inzerci firemní i soukromou je možno objednávat na MÚ u paní Machové, tel. 494 381 602, 

e-mail: mmachova@mestoborohradek.cz. Poděkování, vzpomínky, inzerci škol, společenských organizací a 
sportovních oddílů uveřejňujeme bezplatně. 
Redakční rada: Z. Cablk, M. Machová, J. Machková. 

• Redakce odpovídá za články označené pozn. RED nebo MÚ, ostatní články uveřejňujeme bez cenzurního 
zásahu, odmítá však články urážlivé a vulgární. 

• Vzhledem k omezenému rozsahu stránek zpravodaje si vyhrazuje 
redakce redakční úpravy nebo krácení textu. 

• Zpravodaj je k dispozici zdarma na náměstí v prodejně stavebnin KAŠPAR a na poště v Borohrádku. 
• Uzávěrka příštího čísla 30. 10. 2020. Distribuce od 15 dnů od uzávěrky. 
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